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A tARtAlOmBÓl

A vizsgaidőszak és az év 
vége közeledtével ideje el-
gondolkodnunk kicsit. Mi 
valósult meg ebben az évben 
abból, amit előre eltervez-
tünk? Mit kellene máshogy 
csinálnunk? Mi az, amire 
legmerészebb álmainkban 
sem gondoltunk, mégis be-
következett? Mikor szánjuk 
már magunkat rá arra, hogy 
letéve mindennapi gondja-
inkat, szeretettel fordulunk 
embertársaink felé?

Ez utóbbi magasztos gon-
dolat is ott motoszkált Kö-
körcsin Benjámin fejében. 
Benjámin - ahogy neve is 
mutatja - családja legfia-
talabb tagjaként gyakran 
érezte mellőzve magát. Va-
sárnaponként a tányérból 
mindig ő szedhetett utoljára, 
a mellékhelyiségbe is csak 
többiek után mehetett be 
reggelente. Ha gyötrelmes 
gyerekkora nem is volt, azért 
időnként csúnyán bántak 
vele nagyobb testvérei. Ami-
kor elvégezte az egyetemet, 
meg is fogadta, egy évig 
csak önmagával törődik. 
Ezt maximálisan be is tar-
totta, ebben az esztendőben 
elköltözött egy lakatlan szi-
getre, ahol húsz különböző 
nyelven elolvasta Defoe ro-
binson című művét. 

Most karácsonyra haza-
tért és bárkinek szívesen 
rendelkezésére áll. Keressék 
a főépületben a szimpatikus, 
kötött pulóveres fiatalem-
bert a “Beszélgess Kökörcsin 
Benjáminnal!” tábla mellett! 

Boldog karácsonyt és új 
esztendőt kívánunk!

Stramm Erik
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Következő lapszám
Az Egyetemi Élet következő lapszáma
2021. február közepén fog megjelenni. 
Addig is minden kedves olvasónknak 
sikeres és eredményes vizsgaidőszakot, 
kellemes karácsonyi ünnepeket 
és boldog új évet kíván szerkesztőségünk összes munkatársa!

HÍREK

Építészek elismerése
Pro Architectura díjban részesültek a lendvai Magyar Fő-

konzulátus épületének rekonstrukciójáért Falvai Balázs és 
Török Dávid, a DE Műszaki Kar Építész- és Építőmérnöki 
Intézet Építészmérnöki Tanszék egyetemi docense, valamint a 
rekonstrukciós munkálatokban közreműködő Nagy Márton. 
Détári György és Ferencz Marcel István pedig a Kassai úti cam-
puson található Fenntartható Épületenergetikai Demonstrációs 
Központ acélkocka épületéért kapta a szakmai elismerést.

Kongresszus
Csaknem 460 szakember vett részt a Magyar Klinikai Farmako-

lógusok Kongresszusán, melyet december első hetében tartottak 
online formában. A tanácskozáson egyebek mellett a koronavírus 
ellen alkalmazott gyógyszerekről és a vakcinafejlesztésről is szó 
esett. A Debreceni Egyetem évtizedek óta a klinikai farmakológia 
központja, a háromnapos farmakológiai kongresszus szervezői 
között így ezúttal is számos, a DE részét képező egység, szervezet 
– például a Belgyógyászati Klinika, a sürgősségi Klinika, a 
Farmakológiai és Farmakoterápiai Intézet, a Gyógyszerésztu-
dományi Kar, valamint a Gyógyszerfejlesztési és Koordinációs 
Központ is – képviseltette magát.

Új professzorok
Egyetemi tanári kinevezésről szóló okiratokat adtak át ün-

nepélyes keretek között a DE Főépületében december 9-én. Az 
intézmény új professzorai talárba öltözve kapták meg oklevelüket 
Pintér Ákostól, a DE általános rektorhelyettesétől az Aulában. 
Egyetemi tanári kinevezést vehetett át: Árva Zsuzsanna (ÁJK), 
Fézer Tamás (ÁJK), oláh László István (ÁoK), Borsos Balázs 
Péter (BTK), Tornai István Alajos (FoK), Kovácsné Bácskay Il-
dikó Katalin (GYTK), Vecsernyés Miklós Imre (GYTK), Karaffa 
Erzsébet Mónika (MÉK), Kalmár Ferenc (MK), Kocsis Imre (MK), 
Fenyves Veronika (GTK), Czeglédi Levente (MÉK).

Rangsorok
A 39. helyet érte el a Debreceni Egyetem a Qs World univer-

sity rankings Kelet-Európa és Közép-Ázsia felsőoktatási intéz-
ményeit értékelő regionális rangsorában. Az uI GreenMetric 
World university rankings-ben a DE a 236. helyet szerezte meg 
az egyetemek fenntarthatóságát vizsgáló nemzetközi ranglistán. 
A round university ranking, bölcsészettudományi rangsorában 
a 434. helyet, míg a társadalomtudományok területén az 531. 
helyet szerezte a DE. A Times Higher Education globális listáján 
egyetemünk a World university rankings 2021 rangsor 801–1000. 
helyén található, jelentős előrelépést tett az oktatás kategóriában, 
ahol tavaly a 936. volt, idén pedig 330. helyre került, illetve néhány 
helyet tudott javítani az ipari bevételek és a nemzetköziség terén.
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DAEFI
Az egyetemi arculatba illeszkedő, új weboldala van a DE 

KK Debreceni Alapellátási és Egészségfejlesztési Intézetnek 
(DAEFI). A honlapon megtalálható az alapellátással kapcsolatos 
valamennyi információ és elérhetőség, emellett online állapotfel-
mérésen is részt vehetnek a látogatók. Az új oldal összefoglalja 
az iskola-egészségüggyel, a házi felnőtt- és gyermekorvosi 
ügyelettel, a fogászati alapellátással, a védőnői- és a foglalkozás-
egészségügyi szolgálattal, az anyatejgyűjtő állomással kapcsolatos 
tudnivalókat.  Emellett részletes tájékoztatót találnak az orvosi 
ügyeletekről, az aktuális betegellátási rendről.

Könyvajándék
A Debreceni Egyetem könyvtárának munkatársai fontosnak tartották, hogy karácsonykor könyv is kerüljön a fa alá, ünnepi megle-

petésükkel is az olvasás fontosságára szerették volna felhívni az egyetemi polgárok figyelmét. Ötven, elsősorban szórakoztató irodalmi 
jellegű könyv talált gazdára, melyek eredetileg adományként kerültek a DEENK állományába. A Főépületben lévő könyvtár bejáratánál 
álló fenyő alatti könyvekből bárki választhatott meglepetés jelleggel, hiszen a köteteket gondosan ünnepi csomagolásban helyezték a fa alá.

Tisztelgés
Pekár Imre születé-

sének 182. évfordulója 
alkalmából megemléke-
zéssel egybekötött koszo-
rúzást tartott december 
8-án a gépészmérnök, 
feltaláló, malomtech-
nológus Füredi úti em-
lékművénél a Gépipari 
Tudományos Egyesület, 
a HBM Mérnöki Kamara 
és a DE Műszaki Kara.  

A debreceni István 
Gőzmalom egykori te-
rületén, a Füredi úton 
lévő – nem véletlenül 
– Malompark nevet vi-
selő bevásárlóközpont 
előtt 1999-ben állították 
fel Pekár Imre emlék-
művét, hogy megőrizze 
ezzel egy, Debrecenhez 
oly sok szállal kötődő, a 
városért, a malomipa-
rért tevékenykedő ember 
munkásságának emlékét .

Sportkutatás
 „sport-, rekreációs és Egészséggazdasági Kooperációs Ku-

tatóhálózat létrehozása” címmel a sport- és egészséggazdaság 
területéhez kapcsolódó ökonómiai alapkutatások megvalósítá-
sában működött együtt a DE a Pécsi Tudományegyetemmel és a 
széchenyi István Egyetemmel. A százszázalékos támogatottságú 
uniós program célja az volt, hogy az elvégzett hazai vizsgálatokat 
kutatói hálózatban kapcsolják össze, a kutatásokba fiatal szakem-
bereket vonjanak be, az eredményeket pedig nemzetközi szinten is 
megismertessék. A DE-n három területet vizsgáltak: az egyik fó-
kuszpont a mozgás, sportolás sportgazdasági szempontú kutatása, 
a második vizsgált terület a rekreáció volt, a harmadikban pedig 
fogyasztói szempontból tanulmányozták a tudatos táplálkozás és 
az étrendkiegészítők szerepét.
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Biokompatibilis gyógyszerhordozók és egészségvédő 
probiotikus készítmények fejlesztésén dolgoznak a Deb-
receni Egyetemen szakemberei a Komplex Egészségipari 
Multidiszciplináris Kompetencia Központban, melynek 
kialakítására mintegy 3 milliárd forintot nyert az intéz-
mény vállalati partnereivel. 

– A Debreceni Egyetem az egészségipar versenyképes szekto-
raiban kiterjedt vállalati együttműködési rendszert hozott létre, 
amelynek kiemelkedő eleme a gyógyszeripari klaszter. A kompe-
tenciaközpont kialakítását célzó projektben is ezekkel a szereplők-
kel, a klaszter alapító tagjaival – a richter Gedeon Nyrt.-vel és a 
Medyag Kft.-vel – dolgozik együtt. A programban gyógyszeripari 
kompetenciák megszerzése és fejlesztése a cél, ami megalapozza 
a jövőbeni közös gyógyszerészfejlesztést – hangsúlyozta szilvássy 
Zoltán, a Debreceni Egyetem rektora a „Komplex Egészségipari 
Multidiszciplináris Kompetencia Központ kialakítása” című 
projektet megnyitó online konferencián mondott köszöntőjében 
december 15-én. A Debreceni Egyetem, a richter Gedeon Nyrt. 
és a Medyag Kft. alkotta konzorcium 2,997 milliárd forint összegű 
vissza nem terítendő támogatást nyert a központ kialakítására.

A rektor kifejtette: elsősorban a gyógyszeripar egészét érintő – a 
biotechnológiaitól a kismolekuláson át a növényi gyógyszerekig 
–, a készítmények biztonságához és a hatásosságához kapcsolódó 
technológiák fejlesztését célozza a projekt, a gyógyszerfejlesztés 
általános problémáira szeretne választ adni az Egészségipari 
Multidiszciplináris Kompetencia Központ.

A program a Debreceni Egyetem mint tudásbázis köré építkezve 
gyűjti össze az egészségipar számára lényeges részterületekkel 
kapcsolatos kompetenciákat, amelyeket az ipari partnerek és az 
egyetem közötti kölcsönös technológiatranszferek segítségével 
erősít meg.

sebők Katalin, a Nemzeti Kutatási, Fejlesztési és Innovációs 
Hivatal vállalati innovációs elnökhelyettese példaértékűnek 
nevezte a Debreceni Egyetem kutatás-fejlesztési és innovációs 
tevékenységét.

– Ez a projekt is, és a Debrecen Egyetem gazdaságfejlesztési 
működése, az évtizedes gyógyszeripari kapcsolatrendszere is 
olyan pontok, amelyekre hosszú távon alapozni lehet a kutatás-

fejlesztés-innováció terén. A Debreceni Egyetem mint tudás-
központ élen jár a kutatások számát és azok hasznosulását, a 
létrejövő új kutatási irányokat tekintve is. Kimagasló a kutatások 
multiplikátor hatása, a helyi vállalatok, a kamarák, és más szerve-
zetek is aktív szereplői a rendszernek. Mindenkinek érdeke, hogy 
hozzáférhessen a folyamatosan bővülő tudásbázishoz – mondta 
el az elnökhelyettes.

A projekt megvalósításához a Debreceni Egyetem két új inté-
zetet hozott létre: az Egészségipari Intézetet és a Metagenomikai 
Intézetet.

A projekt Gyógyszerfejlesztés alprojektjének vezetője, Kovácsné 
Bácskay Ildikó Katalin, az Egészségipari Intézet igazgatója kifej-
tette, hogy az összekapcsolódó kutatás-fejlesztési kompetenciák 
között szerepel a preklinikai kutatások integrációja, beleértve az 
in vitro sejtkultúrás vizsgálatokat és a potenciális gyógyszerje-
löltek állatkísérletekben való tesztelését. A gyógyszerfejlesztés 
modellrendszerének kialakítása című előadásban kitért rá, hogy a 
projekt egyik célja, hogy a jövő generációja számára a tudományos 
és az ipari kutatások összekapcsolódását eredményező konkrét 
kompetenciákat tanítsanak meg.

– Ezek a kompetenciák jelenthetik az új kutatás-fejlesztési 
modellrendszer alapját, amely stabil felsőoktatási-ipari együttmű-
ködést jelent, rövid távon munkahelyeket teremt, hosszú távon 
pedig a kutatás-fejlesztés és az oktatás közötti kapcsolódási pontok 
szorosabbá válását ígéri, és az eddigi együttműködések magasabb 
szintre lépésének lehetőségét hordozza – vázolta a Gyógyszerfej-
lesztés alprojekt vezetője.

Egészségipari kutatások a jobb életért
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Szenátusi döntések

HÁttÉR

Kardos Gábor, a Metagenomikai Intézet vezetője A metagenom 
kutatástól a probiotikum alapú termékekig című előadásában 
kiemelte a mikrobiomok egészségre gyakorolt jótékony hatását.

– A mikrobiomok egyensúlyának felborulása jelentős szerepet 
játszik a betegségek kialakulásában, ezért befolyásolásukkal csök-
kenthetjük a hajlamot egyes megbetegedésekre. A Probiotikum 
alprojektben a humán mikrobiom megismerésére, a mikrobiom 
betegségekben játszott szerepére, illetve probiotikum-jelöltek 

felkutatására végzünk alapkutatásokat. A vizsgálatok eredmé-
nyeit pedig a humán mikrobiom befolyásolásán alapuló komplex 
probiotikus egészségvédő termékek kifejlesztésében hasznosíta-
nánk – sorolta Kardos Gábor.

A Gyógyszerfejlesztés alprojektben 11, a Probiotikum alprojekt-
ben pedig 7 kutatócsoport kezdte meg munkáját, egyebek mellett 
a gazdaságossági, hatékonysági kérdésekkel a Gazdaságtudományi 
Kar kutatói foglalkoznak, a mesterséges intelligencia és a gépi 
tanulás alkalmazásában pedig az Informatikai Kar szakemberei 
működnek közre.

A tanácskozáson a richter Gedeon Nyrt. részéről Transzlációs 
magatartás-farmakológiai modellek a kognitív idegtudományban 
lehetőségek és kihívások címmel Hernádi István ismertette a 
részleteket, a kővágószőlősi laborépítésről pedig Kádas Zsolt pro-
jektmenedzser beszélt. A QP Medyag Kft. szakmai projektvezetője, 
Tudlik Zsuzsa Mikrobiom alapú alkalmazott készítmények és 
őssejt alapú terápiás készítmények kutatása, prototípus modellek 
és végső készítmények fejlesztése címmel tartott előadást.

A GINoP-2.3.4-15-2020-00008 azonosító számmal regisztrált 
pályázat európai uniós támogatás segítségével, a széchenyi 2020 
program keretei között valósul meg. A Projekt megvalósítási 
időszakának kezdő időpontja: 2020. 03. 01., fizikai befejezésnek 
tervezett határideje pedig 2022. 12. 31.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL

Új rektorhelyettesi poszt létrehozásáról, egyetemi tu-
lajdonú vállalatok bővítéséről, eladásáról, valamint az 
oltóanyagyártáshoz kapcsolódóan új szervezet alapí-
tásáról is határozott a Debreceni Egyetem döntéshozó 
testülete november végi és december 10-ei elektroni-
kus szavazásán. 

Több vállalat egyetemi tulajdonrészével kapcsolatban döntött 
a Debreceni Egyetem szenátusa. A határozatok nyomán 100% 
tulajdonrésze lesz az intézménynek az uD Campus Nonprofit 
Kft.-ben, az MsE Klaszter Közhasznú Nonprofit Kft.-ben, tovább 
növeli üzletrészét az egyetem Pharmapolis Debrecen Kft.-ben, 
illetve értékesíti fennálló tulajdonosi részesedését a DENoK 
Nonprofit Kft.-ben.

A Debreceni Egyetem döntéshozó testülete támogatta az 
oltóanyaggyár Zártkörűen Működő részvénytársaság alapítá-
sáról szóló előterjesztést. Az új szervezeti egység létrehozását 
az indokolta, hogy a Nemzeti oltóanyaggyár megvalósításának 
előkészítéséről szóló 1685/2018. (XII. 17.) számú kormány-
határozatban foglalt feladatok végrehajtása befejeződött, így 
időszerű a külön jogi személyiség megalakítása a további 
feladatok megvalósításához – olvasható Bács Zoltán kancellár 
előterjesztésében.

A szenátus támogatta a szervezeti és Működési szabályzat 
módosítását, amely révén a Gyógyszerfejlesztési Koordinációs 
Központból Gyógyszer- és Élelmiszerfejlesztési Koordinációs 
Központ lett. Az intézményi egység az egyetemen folyó, a szer-
vezeti egységeken átnyúló klinikai farmakológiai, sejtterápiás, 
biotechnológiai és funkcionális élelmiszerekhez kapcsolódó 

kutatásokat, vizsgálatokat, innovációs tevékenységeket szervezi, 
koordinálja. Emellett a jövőbeli terápiák – elsősorban sejtterá-
piák –, táplálék-kiegészítők, funkcionális, illetve medical food 
kategóriába tartozó élelmiszerek hatósági engedélyezéséhez és 
a gyógyító, egészségmegőrző terápiák körébe történő bevezeté-
séhez szükséges irányító, szervező feladatokat látja el.

Az sZMsZ-módosítás nyomán ezentúl a Debreceni Egyetem 
rektorát munkájában az általános rektorhelyettesen kívül két 
szakterületi, valamint három funkcionális stratégiai területeket 
képviselő, összesen hat rektorhelyettes segíti. Az oktatási és tu-
dományos, illetve az egészségipari és műszaki mellett létrejött az 
agrárinnovációért és képzésfejlesztésért felelős rektorhelyettesi 
pozíció.

A testület módosította a Karok Működési rendje, a Debreceni 
Egyetem szabályzata a felvételi eljárásról és a Debreceni Egyetem 
Tanulmányi és Vizsgaszabályzat több kari mellékletét.

Az sZMsZ a szolgáltató és Igazgatási Egységek Működési 
rendje Klinikai Központra vonatkozó részének módosítása nyo-
mán új szervezeti egységként létrejött a Laboratóriumi Medici-
nán belül a speciális Klinikai Hemosztazeológia Laboratórium, 
amelynek diagnosztikai profilja a hemosztazeológiai kórképek 
és vaszkuláris rendellenességek szakterületet foglalja magába.

A szenátus támogatta a kórházpedagógia (GYGYK) szak-
irányú továbbképzési szak létesítéséről és indításáról szóló 
javaslatot, valamit a gazdaságinformatikus (IK), programtervező 
informatikus (IK) és mérnök informatikus (IK) mesterképzési 
szakok duális képzési formában történő, magyar és angol nyelvű 
indításának javaslatát.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirdek.unideb.hu – TPL
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Palkovics László innovációs és techno-
lógiai minisztertől vette át egyetemi tanári 
kinevezését a Debreceni Egyetem két új 
professzora. Pósán Lászlót és szabó Zoltánt 
szilvássy Zoltán rektor is köszöntötte a jeles 
esemény alkalmából december 11-én. 

– Az egyetem számára az egyik legszebb 
kitüntetés, amikor oktatói elérik pályafutásuk 
csúcsát. Nagy megtiszteltetés az intézmény-
nek és a kollégáknak is, hogy az egyetemi 
tanári címet viselhetik, és elláthatják mind-
azokat a kötelezettségeket, amelyek a címmel 
járnak. Külön öröm, hogy két olyan egyetemi 
tanári esetében élhetünk ezzel a lehetőséggel, 
akik szinte napi kapcsolatban vannak a rekto-
ri vezetéssel – hangsúlyozta szilvássy Zoltán, 
a Debreceni Egyetem rektora.

Palkovics László innovációs és techno-
lógiai miniszter rendhagyónak a nevezte a 
pénteki eseményt, hiszen az egyetemi tanári 
címeket nagyobb rendezvények keretében 
szokták átadni, de a járványhelyzet ezt nem 
teszi lehetővé.

– Egyetemi tanárnak lenni az egyetemi 
karrier csúcsa, ám ezen a ponton nem 
fejeződik be a munka. A legfontosabb a 
tanítványok nevelése, elismerése, a jövőben 

Rendhagyó professzori kinevezések

ez az egyik legfontosabb cél, az oktatási és 
tudományos tevékenység folytatása mellett 
– jelentette ki a Palkovics László.

A miniszter a köszöntőt követően átadta 
az egyetemi tanári kinevezési okiratot Pósán 
László (Bölcsészettudományi Kar Egyetemes 
Történeti nem önálló Tanszék) és szabó 
Zoltán (Általános orvostudományi Kar 
sürgősségi orvostan Tanszék) professzorok-

nak, akik szilvássy Zoltán rektortól vették át 
intézményi munkaköri kinevezésüket.

A 2020. december 1-től kinevezett egye-
temi tanárokról a Magyar Közlöny 268. 
számában jelent meg a Köztársasági Elnök 
560/2020. (XII.3.) és az 561/2020. (XII.3.) 
KE határozata.

Forrás: DE Sajtóiroda, 
hirek.unideb.hu – TPL
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Talán nem túlzás kijelenteni, hogy az 
új koronavírus-járvány olyan kaliberű 
feladatok elé állította a magyar egész-
ségügyet, amelyekkel korábban nem 
kellett szembenéznie. A Debreceni 
Egyetem is részt vett a küzdelemben, 
egészségügyi pályára készülő hallga-
tókat rendelt ki a helyi kórházakba, 
hogy segítse a dolgozók munkáját. 
Két harmadéves gyógytornászhallga-
tót, Ábel Boglárkát és Leffler Katalint 
kérdeztük a frontvonalban szerzett 
tapasztalataikról.

EÉ: – Hogyan tudtatok felkészülni a rátok 
váró nehézségekre?

Ábel Boglárka: – számomra nagyon 
hirtelen történt minden. Persze, egészség-
ügyi hallgatóként már számíthattam volna 
arra, hogy egyszer engem is behívnak, de a 
kollégiumból való kiköltözés, az online órák 
és a közelgő vizsgaidőszak kereszttüzében 
pont nem ezen jártak a gondolataim. Egy 
keddi délután épp főzés közben csörgött a 
telefon, a kórház humánpolitikai részlegéről 
hívott egy kedves női hang, hogy a megyei 
kormányhivatal által kapott adatok alapján én 
is behívható vagyok. Így történt, hogy más-
nap reggel 9 órakor már egy megbeszélésen 
voltam a kórházban. Itt tudtam meg, hogy 
gyógytornász hallgatóként mindenképp a 
CoVID-osztályon fogok dolgozni, betegágy 
mellett, a többiekre pedig a PCr-szűrésnél 
volt szükség. Emlékszem, első gondolatként 
az futott át rajtam, hogy nem lesz itt prob-
léma, hiszen a nyári gyakorlatomat is kór-
házban töltöttem, nem teljesen idegen, hogy 
fekvőbeteget látok, főleg, hogy egészségügyis 
családból származom. Ez a gondolat másnap, 
az első munkanapomon meg is cáfolódott. 
Felkészülni erre nem lehet. Egészen más átélni 
azt, amikor tényleg tetőtől talpig beöltözöl 
a védőfelszerelésbe – és persze nemcsak 
egy-két órát, hanem tizenkettőt töltesz el 
így –, amiből aztán megvan a lehetőséged 
bármikor kijönni, de az egyre növekvő be-
teglétszám mellett örülsz, ha egyszer ki tudsz 
ugrani ebédelni. Egészen más mindezt csak a 
tévé előtt ülve, a médiából hallani, látni. Hir-
telen, egyik napról a másikra átállni, hogy 12 
órában nem a gép vagy tankönyv előtt ülsz és 
tanulsz, készülsz a vizsgáidra, hanem fel-alá 
szaladgálsz, mondhatni emberéletek vannak 
a kezedben. Nem könnyű.

Jelentések vírusfrontról – 
interjú két, COVID-osztályra kirendelt hallgatóval

Leffler Katalin: – Őszintén szólva en-
gem előtte egy nappal értesítettek, hogy 
kirendelésben kell dolgoznom a következő 
naptól kezdve. Túl sokat tehát nem tudtam 
gondolkodni, de talán jobb is volt így, hiszen 
nem izgultam, hanem egyszerűen csak be-
lecsöppentem az események közepébe. Az 
egyetemi tanulmányaimmal kapcsolatban 
viszont már más volt a helyzet, de aggodal-
maim ellenére szerencsére nem maradtam le 
a vizsgaidőszak kezdetéről. Hogy konkrétan 
mi lesz a feladatom a kórházban, arról az első 
munkanapomon értesültem. Nagyon rendes 
kollégák közé kerültem, akik részletesen 
bemutattak, elmagyaráztak mindent, így 
gond nélkül felvettem a ritmust.
EÉ: – Meséljetek kicsit a munkátokról! Milyen 
feladatköröket láttatok el? 

Á. B.: – A kórházban, ahová kirendeltek, 
több osztály is volt/van, ami CoVID-
osztállyá lett átalakítva. Ahol én dolgoz-
tam, ott olyan betegek feküdtek, akik nem 
szorultak gépi lélegeztetésre. Alapvetően 
segédápolói feladatokat láttam el, igyekez-
tem a lehető legjobb tudásom szerint segíteni 
az ottani dolgozók munkáját, hiszen 20-30 
közötti beteglétszámot igen nehéz ellátnia 
két ápolónak. reggelről az én feladatom volt 
a gyógyszereket kiosztani, ha szükséges volt, 
akkor azok bevételében is segítettem a be-
tegeket. Ezután alapparamétereket mértem, 
mint vérnyomás, pulzus, oxigén-szaturáció, 
testhő, vércukor. Ezeket az adatokat először 
egy sima lapra vezettem fel, aztán a mérés 
utáni adminisztrációt is én végeztem el. 
Ebédidőben szintén jött a gyógyszer, illetve 

az ebéd kiosztása. segítettem etetni, itatni. 
Napközben nem volt megállás, ha hoztak-
vittek egy-egy beteget, ha pelenkázni kellett 
valakit, ágyat kellett húzni vagy ha csörgött 
a telefon – ami nem egyszer fordult elő egy 
nap –, akkor abban is számíthattak rám. Már 
az is nagy segítséget jelentett, ha nem az ápo-
lóknak kellett a telefon után rohangálni. Hál’ 
istennek két nagyon tüneményes nővérkével 
voltam beosztva, akik jófejek és befogadók 
voltak az első perctől kezdve, így bármi 
kérdésem volt, ők mindig segítettek. Az étel 
eldobható műanyagokban érkezett, amiknek 
az összegyűjtése szintén a mi dolgunk volt. 
A délutáni paraméterek mérése is az én fel-
adatom volt, illetve a vacsora kiosztásában 
szintén segítettem.

L. K.: – Engem fekvőbeteg-ellátásba 
rendeltek ki, úgyhogy már előre tudtam, 
hogy nem a szűrésben fogok tevékenykedni. 
CoVID-fekvőbetegosztályon dolgoztam, 
segédápolói feladatokat láttam el. Túl sok 
tapasztalattal nem rendelkeztem, de a 
nővérek nagyon kedvesek és türelmesek 
voltak velem. Nem várták el olyan feladatok 
megoldását, amelyekben nem tudtam segí-
teni. Igyekeztem a maximumot teljesíteni, 
így mindig érdeklődtem afelől, hogy mi az, 
amiben segíthetek. sokszor olyan könnyen és 
gyorsan elvégezhető feladatokat kaptam, hogy 
úgy éreztem, amit teszek, az nem is segítség. 
ugyanakkor a nővérek háláját mindig érez-
tem, sokat jelentett nekik, hogy a hallgatók 
mellettük vannak. Összeségében minden 
napunk nagyon mozgalmas volt, sosem 
unatkoztunk. Fáradtan, de büszkén mentem 

Ábel Boglárka
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haza a munka után, hogy igenis segítettem az 
ápolóknak, nővéreknek, betegeknek. Ha arra 
volt szükség, akkor adminisztráltam, segéd-
keztem a tisztálkodásban, vagy megkentem 
valakinek egy kenyeret. Mindig volt, aki 
mosolyogva köszönte meg a törődést, és ez 
engem örömmel töltött el minden egyes nap.
EÉ: – Gyakran több órán keresztül maszkban 
és védőruhában kellett lennetek, ami ebben a 
nagy hajtásban fizikailag még megterhelőbb.

Á. B.: – Az első napon persze furcsa volt 
a több réteg védőfelszerelést megszokni – 
amiben tényleg sokkal nehezebb bármit is 
csinálni –, de valahol legbelül tudod, hogy 
ez a saját érdekedben van rajtad, ez az, ami 
megvéd a betegségtől, ez az a bizonyos biztos 
pont abban a helyzetben. Mihelyst elkezd-
tem a munkát, már nem volt időm a ruhán 
gondolkodni vagy azon, hogy mennyire 
nehéz előrehajolni a plexiben. Pár óra alatt 
rájössz a titkára. Az egyedüli dolog, amivel 
fel tudsz készülni, az az, ha reggel bekészítesz 
egy nagy üveg vizet magadnak, hogy kijöve-
telkor meg tudd inni mind.

L. K.: – Ezekre a munkanapokra nehéz 
volt felkészülni. A védőruha alá kaptunk 
egyszer használatos ruhát, úgyhogy azon se 
kellett gondolkodni, mit vegyünk fel. Nap 
végén pedig nagyon vártuk a meleg zuhanyt. 
szerencsém volt, hiszen minden nap jó 
hangulatban indult és zárult annak köszön-
hetően, hogy nagyszerű csapat alakult ki a 
kirendelt hallgatókból. Fizikailag valóban 
nehéz maszkban, védőruhában lenni és 
dolgozni. Nagyon meleg volt benne, és ha 
három kesztyű van rajtad, egyetlen lapot is 
nehéz megfogni. Nekem ezt csak két hétig 
kellett csinálnom, de minden tiszteletem 
azoké az egészségügyi dolgozóké, akik nap 
mint nap ebben a felszerelésben dolgoznak. 
Véleményem szerint ez nemcsak fizikailag, 
hanem lelkileg is nehéz. Nem volt jó a tudat, 
hogy a betegek nem tudják, ki van a sok 
ruha alatt. Van az a mondás, hogy a mosoly 
egy olyan görbe, ami egyenesbe hozhat 
mindent – a maszk alatt viszont nem látták, 
ha mosolygunk. De mi mindent megtettünk 
annak érdekében, hogy mosolyt csaljunk az 
arcukra.

EÉ: – Mit éltetek meg a legnagyobb ne-
hézségként?

Á. B.: – számomra a legnehezebb az első 
haláleset volt. Azelőtt még soha senki nem 
hunyt el a szemem láttára. Hiába tudtam, 
hogy már beteg volt az illető, és így csak 
könnyebb lesz neki, de előtte két nappal még 
mosolygott rám…

L. K.: – személy szerint nekem az volt a 
legnehezebb, hogy távol voltam két hétig a 

páromtól, a családomtól és a barátaimtól. 
Megijesztett, hogy egy idegen környezet-
ben kell helyt állni, hogy részt kell venni 
egy olyan munkakörben, amiben nem 
gondoltam volna, hogy valaha is dolgozni 
fogok. De nemcsak a helyszín volt idegen, 
hanem maguk az emberek is. Hatalmas 
segítséget jelentett, hogy lelki nehézsége-
inket a szálláshelyen meg tudtuk beszélni a 
hallgatótársaimmal.
EÉ: – Milyen a lakosság és az egészségügyi 
rendszer kapcsolata? Hogy érzitek, részesül-
tök-e megfelelő elismerésben?

Á. B.: – Úgy érzem, a bizalom teljes 
mértékben megvan felénk. Ha nem lenne, 
nem is hívtak volna be minket. Tény, hogy 
mivel mi még nem vagyunk végzett szak-
emberek, nem is tudunk annyit, mint akik 
már jó pár éve ebben dolgoznak, de ez egy 
veszélyhelyzet, mindenkire szükség van, aki 
az egészségügyi hivatást választotta. Ez alól 
mi, egészségügyi hallgatók sem vagyunk ki-
vételek. Lehet, hogy nem pont azt a munkát 
végezzük, amire anno a felvételikor jelent-
keztünk, de a végzettségünknek ez is egy kis 
része. Az egyetemnek hála, természetesen 
részesülünk pénzügyi támogatásban, de 
talán a legnagyobb elismerés az, amikor a 
beteg ad hálát a munkádért, amikor a nő-
vérek szívesen várnak vissza, mert „milyen 
jó volt veled együtt dolgozni”. És amikor a 
családtagjaim, barátaim is mondják, meny-
nyire büszkék rám.

L. K.: – Ahol én voltam, ott abszolút 
rendben volt ez a kapcsolat. Mindenki na-
gyon hálás volt, hiszen tudták, hogy segíteni 
jöttünk. Természetesen részesültünk, sőt a 
mai napig is részesülünk elismerő szavak-
ban, talán annyit tudnék kiemelni, hogy 
a legtöbb helyen a szűrésben részt vevő 
hallgatókat említik. szeretném, ha minél 

többen tudnának arról, hogy voltak olyan 
orvostan- és egészségtudományi hallgatók, 
akik fekvőbeteg-ellátásban vettek részt, és 
hatalmas taps, valamint megbecsülés jár 
azoknak a hallgatótársaimnak, akik ezt 
végigcsinálták. Büszke vagyok mindenkire!
EÉ: – Hogyan hatott rátok ez az időszak? 
Észrevettetek-e olyan változásokat magatokon 
az elmúlt hetekben, hónapokban, amiket 
a közelmúltban szerzett tapasztalataitok 
eredményeztek?

Á. B.: – 12 órás műszakból visszacsöppen-
ni a vizsgaidőszak világába nem volt könnyű, 
de az biztos, hogy olyan tapasztalatokkal 
lettem gazdagabb, amiket ezután bármikor 
tudnék hasznosítani. Ki merem jelenteni, 
hogy azok a hallgatók, akik olyan munkát 
végeztek, mint én, később sokkal bátrabban, 
magabiztosabban tudnak majd a betegekkel 
foglalkozni, kommunikálni. Engem a nyári 
gyakorlat után az itt megszerzett tapaszta-
latok erősítettek meg abban, hogy jó irányt 
választottam.

L. K.: – A kirendelésből egyenesen a vizs-
gaidőszak elejébe csöppentem haza, és jelen-
leg tanulással töltöm a mindennapjaimat. 
Természetesen érzek változást magamon. 
Erősebb és kitartóbb vagyok, nem adom fel 
könnyen a nehézségekkel járó feladatokat. 
Bízom abban, hogy ha elvégzem az egye-
temet és gyógytornász leszek, akkor sok 
mindent fogok hasznosítani abból, amit a ki-
rendelés alatt láttam és tanultam. Bevallom, 
néha elérzékenyülök, ha a kórházban töltött 
napjaimra gondolok, mivel kicsit hihetetlen, 
hogy milyen mozgalmas, érzelmekkel, tanu-
lással és tapasztalatszerzéssel teli időszak van 
mögöttem. Büszkeséggel tölt el, hogy részt 
vettem a CoVID-ellátásban, a vírus elleni 
harcban. Ezt már senki sem veheti el tőlem. 

Juhász Tibor

Leffler Katalin
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EÉ: – A koronavírus terjedésének lelassítása érdekében orvostan-
hallgatók is segítik az egészségügyben dolgozók munkáját. Hozzátok 
milyen csatornán jutott el ez az információ? 

Mihalko Anna: – A pandémiás helyzet miatt egészségügyi hall-
gatóként napi szinten követtem a helyzet állását és alakulását. Már 
jóval a tényleges bevonásunk előtt felröppentek olyan hírek, hogy 
a hallgatók segítségét fogják igénybe venni, majd néhány hét bi-
zonytalanság után megérkeztek az első telefonhívások a tesztelésbe 
való bevonásról.

Dobai Dániel: – szerintem a legtöbb ember már év eleje óta követi 
a híreket a vírussal kapcsolatban. Én is mindennap néztem, hogy 
mik az éppen aktuális döntések, és ez miként érint engem. Arra nem 
emlékszem pontosan, hogy honnan értesültem először arról, hogy 
jelentkezhetünk önkéntesnek, de azt tudom, hogy nem egy helyről.

Koronavírus az önkéntes hallgatók 
szemszögéből

EÉ: – Miért döntöttetek úgy, hogy önkéntesként ti is csatlakoztok?
M. A.: – régóta fontolgattam a jelentkezést, valamint több 

hallgatótársam is vállalt az elmúlt időszakban önkénteskedést. 
Ők mindannyian jó tapasztalatokról számoltak be, ez még inkább 
elgondolkodtatott. Van egy kedves csoporttársam, akivel szeretjük 
a kihívásokat, ezért elhatároztuk, hogy belevágunk. Így kerültünk 
a Heves megyei oMsZ-hoz.

D.D.: – Én nem teljesen voltam önkéntes, mert mire kitöltöttem 
mindent az önkéntességhez, már kaptam egy telefonhívást, hogy 
tudnék-e vállalni két hetet Borsod-Abaúj-Zemplén megyében. 
Akkor még nem volt szó arról, hogy pontosan mi is lesz a fel-
adatom, egy nappal a kezdés előtt derült ki, hogy a pedagógusok 
szűrésében fogok részt venni.
EÉ: – Orvostanhallgatóként több perspektívából láttok rá a vírus-
helyzetre. Volt bennetek félelem, hogy esetleg ti is megfertőződhettek?

M.A.: – Kicsit tartottam tőle természetesen, de mindig nagyon 
figyeltünk a kapott felszerelés szakszerű használatára és a folyama-
tos, alapos fertőtlenítésre. A végén negatív teszttel zártuk a hetet.

D.D.: – Nyilván mindenkiben van egy kis félsz, hogy elkaphatja 
a vírust, de próbáltam arra gondolni, hogy semmilyen szempont-
ból nem vagyok veszélyeztetett csoportban, és mivel mindennap 
teszteltek minket is, napról napra tudtam, hogy esetleg elkaptam-e. 
Betartottunk minden óvintézkedést, és nagyon odafigyeltünk arra 
is, hogy a munka végeztével se legyünk kitéve olyan helyzetnek, 
ahol megfertőződhetnénk.
EÉ: – Milyen feladatokat láttatok el? 

M. A.: – Kettesével kaptunk egy autót, amivel kimentünk az 
adott címekre, míg mások a statikus pontokon vagy a betegek 
kiértesítésében segédkeztek. Megosztottuk a feladatokat az ef-
fektív munkavégzés érdekében, általában egyikünk volt az aznapi 
gépkocsivezető, a másik pedig a mintavevő és az adminisztrátor. 
reggel megkaptuk a címeket, majd elmentünk a „red Zone”-ba 
beöltözni és összepakolni a felszerelést. A címekre kiérve előbb 
antigén gyorstesztet kellett csinálni, aminek az eredményét kb. 
10-15 perc alatt meg is tudtuk mondani. Ha ez pozitív lett, az 
illetőt egyértelműen CoViD fertőzöttnek kellett tekinteni. PCr-
teszthez való mintát abban az esetben volt szükséges levenni, ha 
a gyorsteszt negatív lett. Ennek az eredményére viszont néhány 
napot várni kell.

D. D.: – Kétfős csapatokban egy gépkocsivezetővel kiegészítve 
jártuk a járásban lévő oktatási és szociális intézményeket, ahol 
azokat teszteltük, akik kérték a gyorstesztet. Minden reggel 
szűrtük egymást is, és csak akkor indulhattunk el, ha negatív lett 
a gyorsteszt. szerencsére nekünk, hallgatóknak az adminisztrá-
cióval abszolút nem kellett foglalkoznunk, a mi feladatunk csak 
a tesztelés volt.
EÉ: – Ti hogyan látjátok az egészségügyi helyzetet?

M. A.: – Úgy gondolom, ez a nehéz helyzet óriási terhet ró 
minden egészségügyi dolgozóra, de a hallgatók bevonásával 
kicsit enyhíteni tudtunk rajta. Erről többen is így vélekedtek a 
Mentőszolgálat munkatársai közül, a tesztelések átvállalásával 
a mentősök ott tudnak szolgálatot teljesíteni, ahol erre tényle-
gesen nagy szükség van. Nagyon hálásak és segítőkészek voltak, 
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bármikor problémánk akadt, szívesen álltak a rendelkezésünkre. 
Örülök, hogy megismerhettük közelebbről a mentős kollégákat, 
és beleláthattunk egy kicsit a mindennapi tevékenységükbe.

D. D.: – Így, hogy közelebbről is találkoztam a helyzettel, nem 
minden ember hozzáállását értem. Mindenki láthatja az aktuális 
számokat, szerintem intő jel lehet ez mindenkinek, hogy érdemes, 
sőt vigyázni kell ebben a helyzetben és betartani az előírt szabályo-
kat. Nagy teher ez az egészségügynek, de a hallgatók bevonásával 
szerintem hasznos emberi erőforráshoz juthat az egészségügy. 
EÉ: – Milyen tapasztalataitok voltak eddig? Mesélnétek egy kicsit 
arról, hogy ti hogyan éltétek meg ezt az időszakot?

M. A.: – Én személy szerint egyáltalán nem éltem meg teherként, 
inkább egy lehetőségként gondolok rá, illetve valahol kötelességem-
nek is éreztem, hogy segítsek. Belekerültünk egy, a megszokottól 
eltérő, új közegbe, ahol folyamatosan koncentrálni és teljesíteni 
kellett, de mégis teljesen más formában, mint mikor a vizsgákra 
készülünk. Jó volt egy kicsit kizökkenni a tanulós mindennapokból 
úgy, hogy közben ez számunkra is hasznos tapasztalatszerzés volt, 
és emellett még jót is cselekedtünk vele.

D.D.: – Amikor kiderült, hogy hová kell mennem és mikor, 
akkor kicsit megijedtem, hogy a két hét nem lesz-e nagy kihagyás 
az egyetemből, de mint kiderült, ez egyáltalán nem volt hátrány. 
Az egyetemi élet során kialakult bioritmusomat azonban teljesen 

felborította ez a két hét. Nem igazán voltam hozzászokva, hogy 
minden reggel 6 óra előtt keljek. Az első napon úgy mentünk a 
gyülekező helyre, hogy egyszer sem vettünk tesztet előtte, csak 
egy videón láttuk a folyamatot. Féltem, hogy fog menni, de nem 
volt olyan nehéz, mint gondoltam, szóval maga a feladat szerintem 
nem volt vészes.
EÉ: – Az emberek hogyan viszonyultak hozzátok, hogy ilyen fiatalon, 
még hallgatóként jártok tesztelni? Megbíztak bennetek?

M. A.: – Kivétel nélkül mindenhol szívesen fogadtak minket, 
segítőkészek és érdeklődők voltak. Próbálták segíteni a munkánkat, 
legyen szó akár az útbaigazításról, akár a kóbor kutyákkal való 
találkozásról; de ezen túl együttműködőek voltak a tesztelés alatt 
is. rengeteg kérdésük volt a procedúrával kapcsolatban, amikre 
igyekeztünk a legjobb tudásunk szerint választ adni.

D. D.: – Általában mindenhol vártak már minket és magát a tesz-
tet is. Azzal senkinek nem volt problémája, hogy hallgatók vagyunk. 
Én szerencsés helyzetben voltam, mert a lakóhelyemen szűrhettem, 
így sok mindenkit ismertem, szóval megbíztak bennem. 
EÉ: – Általában milyen kérdéseket tettek fel nektek?

M. A.: – A szokásosak mellett, mint hogy „sok helyre kell 
menniük?, tudok segíteni valamiben?, fájni fog?, sok pozitív teszt 
szokott lenni?” stb. olyanokat is, mint például: „ha ez a gyorsteszt 
negatív, a boltba elmehetek?” vagy: „a testvéremtől is tudnának 
mintát venni? Maguk tudnak gyógyszert felírni?”

D. D.: – Tőlem is hasonlókat, nyilván sokan érdeklődtek, hogy 
volt-e az intézményben pozitív teszt, de erről mi nem mondhat-
tunk semmit.
EÉ: – Mennyire tudtátok összeegyeztetni az egyetemi teendőkkel az 
önkénteskedést? Háttérbe kellett szorítani valamennyire a tanulást?

M. A.:  – Én eredetileg a megyei kormányhivatal hívását vártam, 
hogy a 14. szorgalmi hétre behívjanak az oktatás-nevelés dolgo-
zóinak szűrésére, így a zárthelyi dolgozatokkal és a vizsgákkal is 
ez alapján kalkuláltam. Ez végül nem történt meg, így magunktól 
jelentkeztünk az Egri Mentőállomáshoz. Az ott töltött hét alatt 
is próbáltam készülni a szabadidő függvényében és a lehetősége-
imhez mérten. A zárthelyi-pótlások biztosítása mellett, illetve a 
vizsgák megfelelő elosztásával bízom benne, hogy nem fog hátrány 
érni a tanulmányaimban az egy hét önkénteskedés miatt.

D. D.: – Mivel a pedagógusok szűrésében vettem részt, így 
kötött volt az az idő, amikor tudtunk szűrést végezni, reggel 8 
órától délután 4-ig. Ebben az idősávban amúgy is óráink voltak, 
amiken nem kellett részt vennünk, de a délután szabad volt, szóval 
a tanulást ez nem zavarta.

Papp Gréta
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk továbbra is egy rendhagyó virtuális 
városnéző túrán Debrecen utcáin, terein az ismert 
és kevésbé ismert épületek, rejtett kincsek nyomában! 
Kalauzod egy bölcsészből lett idegenvezető 
és egy hobbifotós biológus lesz.

Debrecen belvárosa építészeti szempontból eklektikus képet 
mutat. A klasszicista stílusú, puritán református Nagytemplom 
ugyan uralja a teret, de a Piac utca és környéke látképét ugyanúgy 
jellemzik a nagyvárosias, szecessziós paloták, mint az egyszerűsé-
gükben is impozáns polgárházak vagy a huszadik században emelt 
modern épületek. Ezúttal a történelmi belváros egy olyan épületét 
mutatjuk be, ami ebben az eklektikus városszövetben is kiemelkedik 
a többi közül. Fedezzétek fel velünk a Hatvan utca 6. szám alatti 
Art Deco bérházat! 

Tudtátok, hogy Debrecenben 
él az ország legnagyobb vidéki 
zsidó közössége? És hogy a zsidó-
negyed ma a város egyik kiemelt 
turisztikai attrakciója? Bő másfél 
évszázada csak annak, hogy a 
zsidók letelepedését engedélyezte 
Debrecen városa. 1840 előtt a 
zsidók csak kereskedni járhattak 
a városba, az éjszakát a városka-
pukon kívüli kertségekben, így 
főként a mai széchenyi-kertben 
kellett tölteniük, amit akkoriban 
Zsidókertnek hívtak. Miután 
1840-ben engedélyezték letelepe-
désüket, a zsidók jórészt a Hatvan 

utca és környékén találtak otthonra. A jómódúak a Piac utcán és 
a környező palotákban béreltek lakásokat és nyitottak üzleteket, 
a kispolgárság a Hatvan utcán és leágazásaiban élt, az ortodox 
negyed pedig a Bethlen, Csók, Csokonai és Jókai utcákban rajzo-
lódott ki. A Hatvan utca és környékének építészeti arculata nagyon 
sokszínű, egyik ékköve az a Hatvan utca 6. szám alatti izraelita 
bérház, mely az Art Deco egyik legnagyobb hazai képviselőjének, 
sajó Istvánnak a nevéhez fűződik.
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sajó István Debrecenben született 1896-ban, zsidó polgárcsa-
ládban. 25 éves korára már megnyerte a város vívóbajnokságát, 
főhadnagyként harcolt az első világháborúban, diplomázott a 
Műegyetemen, és állást kapott Németországban. Ezután az Egyesült 

Államokban kamatoztatta tudását, dolgozott New Yorkban, Floridá-
ban és Miamiban, ahol számos épület őrzi ma is a nevét, szíve mégis 
visszahúzta szülővárosába, Debrecenbe. A második világháborús 
deportálást szerencsére ő és a családja is túlélte, így még évtizedekig 
dolgozhatott építészként Debrecenben. Neki köszönhetjük többek 
között a Nagyállomás héjkupoláját, a régi Nagyerdei stadiont, vala-
mint a második világháborúban megsérült református Nagytemp-
lom helyreállítását. Jelentős alkotásai mégsem csak ezek, hanem 
azok a kevésbé ismert, ám annál különlegesebb Art Deco épületek, 
melyeket az 1920-as években tervezett. Ezek közül is kiemelkedik 
a debreceni zsidónegyed egyik utolsó épülete és ékköve: a Hatvan 
utca 6. szám alatti bérház.

A debreceni status quo ante izraelita hitközség befektetés céljá-
ból építtette az ötemeletes luxusbérházat az 1920-as évek végén, 
melynek tervezésére nem csupán az Amerikát is megjárt építészt, 
sajó Istvánt kérték fel, de 25 éves kölcsönt is felvettek rá, melynek 
törlesztésébe a gazdasági válság miatt csaknem belerokkantak. A 
nagyrészt puritán, klasszicista épületeiről ismert Debrecenben elég 
forradalminak hatottak sajó István tervei, így az 1931-ben átadott 
Hatvan utcai bérház is, melynek klinkertéglával burkolt homlok-
zata, egyszerű vonalvezetése, erőteljes homlokzati díszei, valamint 
a vízszintes és függőleges harmóniájára épülő dekoratív mintái ma 
is felkeltik a figyelmet. A ház nemcsak sajó István egyik legszebb 
munkája, de az Art Deco stílus egyik legismertebb hazai példája is. 

Az 1920 és 1939 között fénykorát élő Art Deco a maga idejében 
elegánsnak, funkcionálisnak és ultramodernek számított, közel 
száz év után ma is népszerű stílusirányzat egyszerű és elegáns 
vonalvezetésével és modern építészeti megoldásaival. A Hatvan 
utca 6. szám alatti bérház mellett találunk még néhány Art Deco 
épületet Debrecenben, melyek mind sajó István nevéhez kötődnek. 
Ő tervezte például a Vásáry István utca 6. és 8. szám alatti bérházakat 
(utóbbiban ő maga is lakott), valamint két csodálatos magánvillát a 
simonyi út 8. és 42. szám alatt. Mind érdemes a felfedezésre!

Erdei Nóra, Fotó: Löki Viktor
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

,,A természet – Ebben nem is csalódsz, elhiheted. Nem beszél, hát nem is hazudik: nem ígér, és mégis odaadja mindenét, nem 
szól, és mégis többet mond, mint valaha az ember mondott.’’  Fekete István, Tüskevár

X. Zöld Börze – ,,Otthon, mégis együtt’’
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ZölDEbbítő

A DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság immár 10. alkalommal 
rendezte meg a Zöld Börze elnevezésű eseményét. A jelenlegi 
helyzethez igazodva a programsorozat elemeit november 9–14. 
között online térben szerveztük meg. Az „otthon, mégis együtt” 
témakörét ölelte fel, így a résztvevők az otthon melegéből is él-
vezhették a rendezvényt. A Zöld Börze hétfőtől kezdve egészen 
szombatig várta az érdeklődőket instagramon és Facebookon 
az eseménynél, ahol minden nap különböző tematika alapján 
felépített napokkal vártuk az oldalra látogatókat. madárbarát-, 
hulladékmentes- és háztáji napokon is részt vehettek a követő-
ink, ezeken kívül pedig a szervezők környezetbarát praktikákkal 
és szezonális alapanyagokból előállított receptekkel készültek 
számukra.

Az idén jubiláló, rendhagyó Zöld Börze eseményt először 
dr. Stündl lászló, a Debreceni Egyetem mezőgazdasági-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar dékánja 
nyitotta meg. Ezt követte Fekete Rita bizottsági elnök kö-
szöntője. idén összesen 16 szervezet vett részt és készített 
bemutatkozó videót, melyekkel ösztönözték környezetünk 
jobbá tételét. Ezekben számos hasznos információ hangzott 
el, például a csomagolásmentes vásárlásról vagy a körülöttünk 
lévő állatok és növények védelmének fontosságáról.

A rendezvény legfőbb célja, hogy felhívjuk az egyetemi 
polgárok figyelmét a környezetvédelem jelentőségére. Az ere-
detileg offline tervezett programok egy része elmaradt, például 
a vászonzsákvarrás és -festés, valamint a Kahoot kvízest is, de 

Közelegnek az ünnepek, és ezzel együtt 
sokunknál megszaporodnak a csomago-
lóanyagok. Ezek a színes, mintás, esetleg 

Fenntartható csomagolás

voltak olyanok is, amelyekhez virtuálisan lehetett csatlakozni: 
ilyen volt többek között a madárbarát- és a botanikus kerti séta, 
amelyet a Facebook-eseményünknél közvetítettünk. Emellett 
fotópályázatot és tökfaragóversenyt is hirdettünk a résztvevők 
számára. Káprázatos és fantáziadús munkák születtek, melye-
ket a résztvevők szintén az eseménynél tekinthettek meg és 
értékelhették annak megfelelően, hogy számukra melyik volt a 
leginkább megnyerő. A Bizottság tagjai nyereménycsomaggal 
jutalmazták a dobogós helyezetteket. Ezúton is köszönjük a 
pályázóknak a képeket, továbbá a szavazók közreműködését!

A tavalyi évvel ellentétben most nem az ún. ,,Zöld Börze leg-
szebb standja” díjat osztottuk ki, hanem szavazást indítottunk, 
hogy azok, akik követték a megosztásainkat, eldöntsék, melyik 
szervezet vált számukra leginkább szimpatikussá.

A Padlet felületen a résztvevőknek lehetősége nyílt megosz-
tani velünk a környezet- és természetvédelemmel kapcsolatos 
gondolataikat. Hiszen ahogyan a X. Zöld Börze szlogenje is 
szól, hogy bár otthon vagyunk, de ilyen módon mégis együtt 
lehetünk! 

Összegezve elmondható, hogy a rendezvényt tizedik alka-
lommal is nagy siker övezte, körülbelül 10 000 emberhez ért 
el az esemény. Szeretnénk megköszönni a szervezeteknek és 
a résztvevőknek, hogy hozzájárultak a jubileumi X. Zöld Börze 
megvalósításához. 

Várunk szeretettel titeket a következő Zöld Börzére is!
Írta: Kuruc Andrea, bizottsági tag

Bemutatkozik
a furoshiki módszer

csillogós papírok a karácsonyfa alatt 
gyakran csak egy éjszakát díszelegnek, 
hiszen az ajándékok kibontása után a 
kukában landolnak, és sajnos nem mind-
egyik fajta gyűjthető szelektíven sem. Erre 
kínál megoldást a hagyományos japán 
furoshiki módszer, aminek lényege az, 
hogy a csomagolópapír helyett textil-
anyaggal vonják be az ajándékokat. 

A textilanyagok könnyen újrahasznosít-
hatóak, de lehetnek az ajándék részei is, ha 
például egy szép sálat, konyharuhát vagy 
textilszalvétát használunk. Ha pedig vá-
szonszütyőben adjuk át az ajándékot, az a 
mindennapokban is hasznos lehet, hiszen 
a szütyőket egész évben használhatjuk 
majd a zacskók kiváltására (ezért érdemes 
nem feltétlenül karácsonyi mintát válasz-
tani). Ajánlom a módszert, mert nemcsak 
mutatós, hanem alkalmazásával fenntart-
hatóbbá tudjuk tenni az ünnepeket.

Írta és fotózta: Novák Lili, alelnök

X. Zöld Börze – ,,Otthon, mégis együtt’’
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Ölveti László fotói: 
Hollóháza

Jedlóczki Ivett: Viharcsend

Viharos nyár után, a vándor nyugodtabb őszt remél. 
Megpihenne már, csak hallgatná, ahogy a víz zenél. 
Lehunyná a szemét, de nem meri. 
Tavasz óta a vészjósló eget kémleli, 
Mert akkor derült égből jött a villámcsapás, 
s követte azt dörgés, csattogás, 
Majd irtózatos szél és szakadó eső. 
Végül mindent elborított újra a koromsötét felhő, 
Mely most már talán oszladozni látszik, 
Ahogy egy kósza napsugár a víz felszínén játszik. 
Vándorunk arcát lágyan megsimítja, 
Könnyező szemeit kissé elvakítja, 
De nem veri át őt teljesen. 
„Nem, még nem ért véget a küzdelem.” 
 
Most mégis távol, máshol jár a lelke, 
Azon mereng milyen messze, 
Hová sodorta a másik hajót tőle a vihar. 
Minden egyes kósza emlék a szívébe mar, 
Mi a másik hajóshoz köti, 
Vajon sikerült-e neki valahol kikötni? 
 
Egy biztos: ő nem látja, nem tudja a holnapot. 
Vajon kisüt majd a nap? 
s mindvégig ott motoszkál benne a gondolat: 
Tán ez a viharcsend, csak egy múló pillanat.

2020. augusztus
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Egy sima – egy fordított
Mondj egy kortárs drámaírót! sima. 

Mondjuk, nem annyira sima, de azért 
sikerül. Akkor most egy kortárs külföldi 
drámaírót. sima? Nem, már sarah Kane is 
halott, több mint húsz éve. No, már hátat 
is fordított… Úgy tűnik, mintha lenne itt 
némi hiátus.

A DEszínház (Debreceni Egyetemi 
színház) mindig hangsúlyt fordított arra, 
hogy műsorán szerepet kapjanak kortárs 
drámák. részt vett az okuláré Projektben 
amelynek művei frissebbek nem is lehettek 
volna, és a DEsZgráfia Felolvasószínház is 
kortárs szövegekkel dolgozik. De ez most 
valami új. A második lockdownt kihasz-
nálva a DEszínház drámafordító-pályáza-
tot hirdetett, együttműködve a Csokonai 
színházzal és a Bán Imre Kultúratudományi 
szakkollégiummal. A védnökséget Puskás 
István kulturális alpolgármester vállalta.

A pályázat címe: Egy sima – egy fordított. 
Pályázni egy teljes drámaszöveg vagy egy 
részletnek a fordításával lehet. Választható 
bármely nyelv, akár a litván vagy a türkmén 
sem akadály. Fontos kitétel a pályázatban, 
hogy a szövegnek már anyanyelvén meg 
kellett jelennie az elmúlt harminc évben. A 
pályázat célja nemcsak a világ kortárs szín-

házi szövegeinek jobb megismerése, hanem 
gyakorlati tapasztalatszerzés is a leendő 
műfordítóknak.

A szöveg nem haladhatja meg a húszezer 
karaktert (itt természetesen nem a szereplők 
számáról van szó) és kizárólag magyarul még 
meg nem jelent, színházban még el nem ját-
szott művel lehet pályázni. Pályázhat bárki, 
aki ezt megelőzően nem hivatásszerűen 
művelte a műfordítást. Korhatár nincs. A 
beérkezési határidő: január 31. A jeligével 
ellátott pályaműveket szakértők bírálják el, 
a bizottság összetétele függ a pályaművek 
eredetijének nyelvétől. A Debreceni Egyetem 
oktatóit, a Csokonai színház szakembereit, 
műfordítókat és színházi dramaturgokat 
fogják felkérni bírálónak. 

A nyertesek listáját a DEszínház 
Facebook-oldalán teszik publikussá 2021. 
március 14-én. A díjak nagyon kecsegtető-
ek, leginkább pénznyeremény, publikációs 
lehetőség, és könyvek.

Az első három helyezést elért pályamű 
bekerül a DEszgráfia felolvasószínházi 
műsorába, ahol a felolvasást egy színházi 
dramaturg vezette szakmai beszélgetés követ.   

Aki kedvet kapott, még épp időben van.  
Az „egy sima – egy fordított” Felhívás kor-

társ dráma(részlet) fordításra” elnevezésű 
Facebook-eseményben minden, a jelent-
kezéshez szükséges további apró részletet 
megtalálhattok.  https://www.facebook.com/
events/272788473970240/

Kezdődik advent, a remény, a várakozás 
időszaka. Talán még soha nem volt ilyen ad-
ventünk, mint az idei. Miért ne használjuk ki 
ezt az időszakot arra, hogy nyelvtudásunkat, 
fordítási képességeinket csiszolva, létre-
hozzunk valami újat és talán maradandót? 
Ezzel akár jelenlegi helyzetünkön is tudunk 
fordítani. Jó munkát kívánok mindenkinek!

Somogyi Tibor, deszinhaz.hu, 
facebook.com/DESZínház
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Dr. habil. Becsky-Nagy Patrícia, a Debreceni Egyetem Gaz-
daságtudományi Karának egyetemi docense előadásában 
széleskörűen mutatta be a jelenlegi pénzügyi világot, a 
nehézségeket és a kihívásokat, a felmerülő problémákat 
és a megoldási lehetőségeket. 

A pénzforgalmi rendszer változása jelentősen felborítja min-
denki életét, a nemzeti felmérések alapján pedig ebben is vannak 
generációs különbségek: minél fiatalabb valaki, annál nyitottabb 
az új dolgok iránt. A tapasztalatok szerint az Y generáció kevéssé 
tájékozott és bizalmatlan az új pénzügyi megoldásokkal szemben, 
míg a Z generáció tagjainál bár magasabb a pénzügyi műveltség 
szintje, viszont alacsonyabb a digitális ismereteké. Ők azok, akik 
szeretik az ügyfélélményt is, azaz szeretnek bemenni egy bankba 
és személyesen intézni a dolgaikat. Elmondható, hogy Magyaror-
szágon a pénzügyi kultúrán javítani kell, a digitális készségek pedig 
mindenképpen fejlesztendőek. 

Az oktatási rendszernek még fel kell nőnie ezekhez a felada-
tokhoz, képesnek kell válnia arra, hogy ezt a tudást közvetítse a 
fiatalok felé. Ez pedig csak egy a sok közül, amit manapság meg 
kell tanulniuk a fiataloknak, mint például a vezetői készség, digitális 
írástudás, vállalkozó szellem, kommunikáció, csapatjátékra való 

alkalmasság, kreativitás, kritikai 
gondolkodás és komplex problé-

mamegoldó készség. Az előadó 
igen fontos hangsúlyt helyez a 
két legutóbbira, Becsky-Nagy 
Patrícia szerint az egyetemi 
hallgatók számára elengedhe-
tetlen ennek a két készségnek 
a fejlesztése.

A mai pénzügyi környezet-
ről megtudtuk, hogy jelenleg 
zajlik a negyedik ipari forra-

dalom vagy – sokak szerint 
– a harmadik digitális for-
radalom. A mesterséges 
intelligencia hatalmas 
lehetőségeket nyit a 
világban, melyeket a 
pénzügyi szolgálta-
tók is előszeretet-
tel használnak ki 
adatelemzésre vagy 
a szolgáltatások 
egyszerűsítésekor. 

A  „ bus i ne ss 

intelligence” fogalmába pedig sok minden beletartozik, ami a pénz-
ügyi kihívásokkal kapcsolatos. Az óriási változást a pénzforgalmi 
irányelvek terelik mederbe, egy keretrendszert adnak a szabályozás-
nak. A második pénzforgalmi irányelv (PsD2) 2018. január 13. óta 
egységes szabályozási környezetet teremtett az Európai unióban. 
Célja, hogy serkentse, támogassa az innovációt azáltal, hogy a 
fintech cégek számára lehetővé teszi a fizetési szolgáltatások piacára 
való belépést, élénkítve ezzel a versenyt, de biztosítva a semleges-
séget. Hozzáférést biztosít adatbázisokhoz, de közben megteremti 
a jogbiztonságot. A legfontosabb ugyanis az ügyfél bizalma, hiszen 
amíg az ügyfél nem bízik egy adott rendszerben, nem fogja odaadni 
az adatait, és nem fogja engedélyezni a szolgáltatónak, hogy intézze 
a banki ügyeit. Az API-kon (alkalmazásprogramozási interface) ke-
resztül a bankok hozzáférnek az adatainkhoz, függetlenül attól, hogy 
más bankban vagy más országban is vannak-e számláink. Ez pozitív, 
mert élénkíti a versenyt, és lehetőséget ad arra, hogy egy adott bank 
még kedvezőbb, személyre szabott ajánlatot készítsen a részünkre. 
Ehhez a rendszerhez ma már a fintech cégek is hozzáférnek, így 
előfordulhat, hogy egy kisebb banktól jobb ajánlatot kapunk, és 
ezért átvisszük oda az adataikat, talán a befektetéseinket is. 

Ne feledjük azonban, hogy ha valami olcsó vagy ingyen van, ak-
kor valószínűleg az értékes adatainkat adjuk érte cserébe! A fintech 
cégek modernizálták a piacot, és a piaci szereplőket is rákény-
szerítették erre. Ez természetesen Magyarországon is így történt: 
érdemes belegondolni, milyen új lehetőségek jelentek meg ezen 
a területen az applikációkkal, webes felületekkel. Természetesen 
emellett fennmaradtak a hagyományos cégek is, háttérben, biztosí-
tékként, nem veszítették el szerepüket, hiszen még mindig vannak, 
akik szeretik, ha van ügyfélszolgálata a bankjuknak, és az ügyek 
intézésére nem csak online térben vagy telefonon van lehetőség.

Magyarország pénzforgalmi jellemzőivel kapcsolatban elmond-
ható, hogy az utóbbi időben elkezdett emelkedni az elektronikus fi-
zetési megoldások forgalma, az érintőkártyás és mobilos vásárlások 
száma – ez a legdinamikusabban fejlődő terület. A pénzforgalom 
nő, hatékonysága az Eu-éhoz hasonlít. A fizetési kártyarendszer 
nemzetközi összehasonlításban is igen fejlett, biztonságos, mert 
nagyon felkészült gárda dolgozik a háttérben. Nagyon jó a szabá-
lyozás, a Magyar Nemzeti Bank külön szakembereket foglalkoztat, 
hogy figyeljék a nemzetközi trendeket. Amíg olyan platformokat 
használunk, amelyeket a MNB engedélyez, biztonságban tudhat-
juk magunkat. ráadásul nagyon fogyasztóbarát is a szabályozás, 
fontos, hogy az ügyfél biztonságban érezze magát, akár minden 
egyes tranzakciónál. 

Az előadó azt is elmagyarázta, miért nagy jelentőségű az instant 
payment, az azonnali fizetési rendszer. A rendszer infrastruktúráját 
nem volt könnyű megteremteni, mert a szolgáltatók részéről kapa-
citásbővítést igényelt. Ezáltal azonban 10 millió forint 5 másodperc 
alatt érkezik egyik bankból a másikba és válik elérhetővé. És ez miért 
jó? Gondoljunk csak bele, ha például autót vásárolunk, mennyivel 
egyszerűbb átutalni a pénzt, mint odaadni készpénzben! Egysze-
rűvé válik a fizetés, az utalás, emellett likviditást és biztonságot is 
ad mindenkinek, csökkentve a készpénzforgalmat. Érdekesség-
ként említette, hogy ma már e-mail-címre is lehet utalni, ha az a 
bankszámlával össze van kapcsolva. 2020 őszén már a nagyobb 

Modern pénzügyi kihívások
HKSzK, Hallgatói Karrierközpont, Karrierablak újra című előadás-sorozat
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szolgáltatók is becsatlakoztak ehhez a rendszerhez, mivel lehetővé 
vált az azonnali fizetési rendszeren keresztül kötegelt megbízásokat 
is rögzíteni, így azonnal megérkezhet, mondjuk, a gázszámlánk díja 
a rendszeren keresztül.

A magyarországi fizetési módokkal kapcsolatban megtudtuk, 
hogy még mindig nagy a készpénzhasználat. Ez sokaknak likviditást 
és biztonságot ad, ráadásul még mindig sok olyan hely van, ahol 
csak így tudunk fizetni, pl. a kozmetikusnál vagy a zöldségesnél. 
A jövőben azonban nekik is kötelező lesz valamilyen alternatív 

fizetési lehetőséget biztosítani, akár másodlagos azonosítóval is (pl. 
e-mail-címen vagy telefonszámon keresztül). Nem titkolt célja az 
államnak a készpénzforgalom csökkentésével a szürkegazdaságot 
is visszaszorítani. A Covid-19 pandémia hatására nőtt az igény a 
kártyás és az online fizetési megoldásokra, ami a fizetési szolgál-
tatások szempontjából jó hír, hiszen ezek a rendszerek nagyon 
biztonságosak. Érdemes azonban odafigyelni a kettős biztonságra, 
és adatot soha ne adjuk meg egy banknak e-mailben, mert ilyet a 
bankok soha nem kérnek! Az előadó az egyszerűségre hozta fel 
példának a mobilparkolást és a mobil közlekedési jegyeket.

Végül megismertünk néhány fintech céget: a Bariont, ahol lehet 
saját tárcánk, ahonnan tudunk fizetni, a revolutot, amelynek 
az okostelefon applikációján keresztül igényelhető bankszámla, 
amely elsősorban külföldi utazások során kifizetődő. A Koin egy 
magyar alkalmazás, elsősorban abban segít, hogy tudjuk követni a 
költéseinket, és meg tudjuk tervezni a pénzügyeinket. A Festipay 
a fesztiválok nagy nyertese, majd vesztese volt, a Buksza pedig egy 
magyar online tárca, amellyel gyorsan és könnyen lehetett fizetni, 
de a versenytársak miatt már eltűnt a színtérről. 

Becsky-Nagy Patrícia végül elmondta, hogy nagyon dinamikus 
a fejlődés a digitális pénzügyekben. A huszonéves korosztály a 
legnagyobb nyertese ennek, ők és a náluk fiatalabbak a legnyitot-
tabbak az új technológiákra. A szolgáltatók részéről a legfontosabb 
versenyelőnyt az ügyfélélmény jelenti, viszont nekik is figyelniük 
kell a megjelenő új kockázatokra. Felhívta a figyelmet arra is, hogy 
a legdrágábbak az adataink, azaz ha alacsony a tranzakciós költség, 
akkor valószínűleg pont ezeket használja a szolgáltató! Erre jó 
példa az élet- vagy a nyugdíjbiztosítás, ugyanis ha az egészségügyi 
adatainkhoz hozzáfér a biztosító, akkor a biztosításaink árazását is 
az adataink alapján történő kockázati besorolásunk alapján fogja 
megszabni. A szakember utolsó tanácsa szerint jó, ha csökken a 
világban a készpénzforgalom, de azért valamennyi legyen a zse-
bünkben, mert a legokosabb, ha több formában tartjuk a pénzünket 
(megtakarítás, bankszámla, készpénz).

Pogány Emese
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Megszületett az Én egyetemem című fotópályázat eredmé-
nye, amelyet a Debreceni Egyetem Művelődéstudományi 
és Humán Tanulmányok Tanszék és lelkes hallgatói dr. 
Márkus Edina a tanszék oktatójának vezetésével, valamint 
Debreceni Egyetem Rendezvénykoordinációs és Alumni 
Központ hirdetett meg. 

A pályázat november 11-én indult, melyen a Debreceni Egyetem 
hallgatói pályázhattak legfeljebb három képpel. A pályázat lényege az 
volt, hogy a jelentkezők műveiken keresztül bemutassák, mit jelent 
a Debreceni Egyetem hallgatójának lenni, milyen itt az egyetemi 
élet. Az alkotásoknak tükrözniük kellett a campusok, az egyetem 
egyedi hangulatát. A képek készülhettek fényképezőgéppel vagy 
mobiltelefonnal. A járványhelyzet okozta nehézségek ellenére a 
kezdeményezést élénk érdeklődés kísérte, összesen 45 jelentkező 
küldte be pályamunkáját, és 112 kép született. 

A pályázati munkákat egyetemi munkatársakból álló zsűri bírálta 
online formában december 8-án. A zsűrizésben név szerint rőfi 
Mónika, a Debreceni Egyetem rendezvénykoordinációs és Alumni 
Központ vezetője, Csendes Attila, a Volt egyszer ügyvezetője, Löki 
Viktor, a streets of Debrecen fotográfusa, biológus, Ölveti László, az 
Egyetemi Élet főszerkesztője, Petró Leonárd, a Debreceni Egyetem 
Egyetemi és Nemzeti Könyvtár főigazgató-helyettese és Majnár 
Ágnes, a Debreceni Egyetem másodéves közösségszervezés szakos 
hallgatója vettek részt. Kiválasztották a három helyezést elért képet, 
illetve a különdíjas alkotást is. Az eredményhirdetésre december 
9-én 14:00-kor került sor. 

Ez alapján az I. helyezett Horváth Balázs ,,Tökéletes rend” című 
képe, a II. helyezést Mu’taz Al-shdooh érte el ,,Peaceful Times” című 
képével, a harmadik helyezett Gergely Kinga Anita lett ,,Értjük is” 
című képével. Végül a különdíjas alkotás Jeyran Farsani ,,shadow 
of the mask” fotója lett.

A pályázat nyertesei különleges nyereményekben részesültek.
A pályázatot és a szervezést a Debreceni Egyetem Nevelés- és 

Művelődéstudományi Intézet, a Debreceni Egyetem rendezvény-
koordinációs és Alumni Központ, a Debreceni Egyetem Egyetemi 
és Nemzeti Könyvtára, valamint a Volt egyszer támogatta.

Majnár Ágnes

Lezárult az Én egyetemem 
fotópályázat

I.

II.

III.
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Mentorálni nem könnyű feladat, még egyetemistánként sem. 
számtalan diáknak szüksége lenne példamutatásra, különös 
tekintettel a hátrányos helyzetben élőkre, akik közül sokan szűk 
környezetükben egyáltalán nem érintkeznek a felsőoktatási intéz-
ményben tanulókkal. Többek között ez a hiány hívta életre 2019-ben 
a Tanítsunk Magyarországért Programot. Megvalósításában közre-
működött az Innovációs és Technológiai Minisztérium, az Emberi 
Erőforrások Minisztériuma (EMMI), a Klebelsberg Központ (KK) 
és a Hallgatói Önkormányzatok országos Konferenciája (HÖoK).

A tervezet egyik eleme az egyetemi mentorprogram, amely 
során egyetemisták általános iskolás (7. és 8. osztályos) tanulókat 
mentorálnak. Ez egy oda-vissza ható folyamat. A közreműködő 
hallgatók nem csupán a személyiségüket, önismeretüket fejleszt-
hetik, hanem a munkaerőpiacon hasznos képességekre is szert 
tehetnek. Ilyenek például az együttműködés, a kommunikációs- és 
problémamegoldó készség, az empátia, valamint a türelem. Ezzel 
együtt a mentoráltakra különösen jó hatással van a tevékenység, 
hiszen mentoruk révén szélesedik látókörük. olyan információkat 
gyűjthetnek, amelyek aktuálisak a jövőtervezés, a pályaorientáció 
szempontjából. A mentor segítő, és egyben bizalmas is, akivel a 
tanulmányi eredményeket meg lehet osztani az azok mögött meg-
bújó okokkal és miértekkel együtt. Az egyetemi hallgató kooperál 
a mentoráltja oktatási intézményének dolgozóival (különösképp 
az intézményi kapcsolattartóval) annak érdekében, hogy minél 

A diplomám megszerzését követően szü-
lésznőként munkába állva szembesültem a 
ténnyel, hogy hány olyan fiatal roma lány 
van, akinek nagyon rövid idő alatt kellett 
felnőni az anyaszerep betöltéséhez. A mi-
értekre keresve a választ jutottam el azon 
hipotézisemhez, mely szerint a tanulási 
motiváció nem olyan meghatározó ezeknél 
az egyéneknél, ezzel együtt a problémakör 
komplexitására is hangsúlyt fektettem. 
Jelenlegi kutatásom célja, hogy feltérképez-
zem a roma nők azon motivációit, amelyek 
eljuttatják őket az egyetem kapujáig. Ehhez 
kapcsolódóan arra is kíváncsi vagyok, 
hogy milyen munkaerőpiaci aspirációkkal 
rendelkeznek. Munkám során választ sze-
retnék kapni arra, hogy külső vagy belső 
motiváció hajtja inkább őket, valamint 
hogy milyen etnikai tradíciók és előíté-
letek befolyásolják egyéni karrierútjukat. 
Kutatási kérdéseim között szerepel az is, 
hogy melyek azok a felismert társadalmi 
ösztönzők, amelyek motiválják őket. Fenti 

hatékonyabban tudjon segítséget nyújtani a rábízott diákoknak. 
Egy egyén fejenként átlagosan 4-6 diákkal foglalkozik.

Több egyetemi városban is jelen van a program. Debrecen az 
elsők között volt, ahol elindulhatott 2019-ben. Ebben az évben a 
Debreceni Egyetemről megközelítőleg 80 mentor kezdte meg a 
munkát a környező általános iskolák valamelyikében, s így havi 
ösztöndíjban részesülhetnek, illetve egy meghatározott keretet 
költhetnek a mentoráltjaikra is. A mentorrá válás feltételei: egyetemi 
hallgatói jogviszony megléte, a Tanítsunk Magyarországért (TM1) 
kurzus elvégzése, egy mentortáborban való részvétel, illetve a men-
tori alapvető kompetenciák megléte (ilyen az empátia, a nyitottság, 
és a tolerancia). 

Godó Irén, PhD-hallgató, 
Szociológia és Társadalompolitika Doktori Program

célkitűzésem eléréséhez további vizsgálati 
dimenzióként fontosnak tartom a roma 
fiatalok családalapítási attitűdjének feltér-
képezést, illetve a roma hagyományokhoz 
(férfi-női szerepekhez) való kötődését. 
A vizsgálat célcsoportját azok a többségi 
társadalom felé már jelentős eredményt 
felmutató felsőoktatásban tanuló roma 
fiatalok alkotják, akikhez az országban mű-
ködő roma szakkollégiumokon keresztül 
kívánok eljutni. A kérdőíves adatfelvétel egy 

Mentorok – ez hivatás!

A felsőoktatásban tanuló roma fiatalok tanulási motivációi
nagyobb elemszámú mintán valósítom meg 
(a roma szakkollégiumokban teljes körű 
lekérdezéssel). A mélyebb kapcsolatok és 
egyedi esetek feltárását interjús technikával 
tárom fel 25 fő bevonásával. Az interjúk 
vázának kialakításában nagy szerepe van 
a réthyné által használt motivációs kér-
déssornak is a szabad véleménynyilvánítás 
kifejezésére alkalmas nyitott kérdések mel-
lett. A kérdőív kérdései között szerepelnek 
szocio-demográfiai, szociokulturális kér-
dések, tanulmányi eredményekre, valamint 
továbbtanulással, családalapítással kap-
csolatos ismeretekre, tervekre vonatkozó 
kérdések is. Összegezve, a célom az, hogy 
a következtetések alapján hozzájárulhassak 
majd egy ötletgazdag projekt kidolgozá-
sához, mely elsősorban a roma fiatalok 
továbbtanulási esélyeit hivatott javítani, 
elősegítve munkaerőpiaci esélyeiket.

Beriné Varga Dóra, PhD-hallgató,
Szociológia és Társadalompolitika 

Doktori Program
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A 2020-as szezonban is jól teljesítettek a DEAC korosztá-
lyos teniszcsapatának játékosai. Varga Ákos szakedzőt, az 
egyesület vezetőjét kérdeztük.

„Eredményesen szere-
peltek fiatal teniszezőink 
a korosztályos csapat- és 
egyéni vidékbajnokságon, 
szentesen. A vidék legran-
gosabb megmérettetésén két 
korosztályban indítottunk 
csapatokat. A július 13–23. 
közötti tíz nap a vidék leg-
nagyobb teniszegyesületeit 
fogja össze, 53 klub mintegy 
250 versenyzője küzdött a 
trófeákért.

A 14 évesek csapatverse-
nyén a DEAC fiúcsapata vi-
dékbajnok lett, a debreceni srácok első kiemeltként a nyolc között 
a PVTC (Pécs) együttesét győzték le 3-0 arányban, az elődöntőben 
4-0-ra a Viharsarok (Békéscsaba), a döntőben pedig 3-1 re az sVsE 
(sopron) felett diadalmaskodtak. A DEAC F14-es csapatának tagjai: 
ifj. Varga Ákos, ifj. Magyar Krisztián, Kristóf Zsombor. 

A F14-es párosok ver-
senyében is remekeltek a 
debreceniek, hiszen az elő-
döntőben részt vevő nyolc 
játékosból négy DEAC-os 
volt. Tehetségünk, ifj. Varga 
Ákos soproni társával, sift 
Barnabással bajnoki címet 
ünnepelhetett. Harmadik 
helyezést ért el ifj. Magyar 
Krisztián, Kristóf Zsombor 
és Bányai Benedek olda-
lán. Az egyéni versenyben 
bronzérmes lett ifj. Varga 
Ákos és Magyar Krisztián

A fiú 16 éves korosztály 
csapatversenyén harmadik 
helyen végzett a DEAC, 

Utánpótlás-fellegvár

tagjai: Bencző Balázs és Gödri István. A 16 éves fiúk páros verseny-
számában Bencző Balázs és Gödri István – mindketten soproni 
társukkal – szintén a dobogó harmadik fokára állhattak fel.

A vidékbajnokság utolsó napján is született DEAC-os érem. A 
16 éves lányok csapatversenyében Ölveti Natália és Németh szofi 
harmadik helyezést értek el.

A DEAC teniszezői így két arany- és nyolc bronzéremmel zártak. 
Az egyesületi pontversenyben – a versenyzők eredményei alapján 
– 53 klub közül a DEAC a harmadik helyezést érte el.

Az országos korosztályos csapat bajnoki döntőt augusztus 26–31-
én rendezték szegeden. Három csapat jutott be a vidék bajnoki 
eredmények alapján: L16, F14, F16.

A lányok a hatodik helyen végeztek, mindkét fiú csapat legjobb 
vidéki egyesületként az első három budapesti csapat mögött negye-
dik helyezést ért el a nyolccsapatos országos döntőben.

Idén is megrendeztük a nyári táborunkat, ami négy héten ke-
resztül zajlott. A DEAC-sporttelepen heti turnusokban több mint  
150 gyerek ismerkedett meg a tenisz alapjaival.

A táborozók nagy része az egyetemi oktatók dolgozók gyermekei, 
és jó látni, hogy vannak, akik már az unokáikat hozzák nyaranta 
a DEAC-pályára.

2021. január 16–21. között ismét a Teniszcsarnokban kerül meg-
rendezésre a 14 éves korosztály fedett pályás magyar bajnoksága.”

Ölveti László
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EÉ: – November elején a Magyar Jégkorong Szövetség közzétet-
te, hogy a csapatok megállapodásával megváltozott az Erste Liga 
menetrendje. A módosítás szerint ebben a szezonban nem lesz 
középszakasz a bajnokságban, az alapszakasz első nyolc helyezettje 
jut be a rájátszásba. Mit szóltatok ehhez a változtatáshoz? 

– Kettős érzések voltak a csa-
patban a menetrend módosítása 
miatt. Egyrészt jó, hogy nem 
lesz középszakasz, mert valami-
vel kevesebb mérkőzésünk lesz, 
így nem kell kétszer Erdélybe 
utaznunk a bajnokság során, 
ami megkönnyíti kicsit a hely-
zetünket, viszont az alapszakasz 
szerintem egy kicsit lehetne 
hosszabb. Másrészt eddig a kö-
zépszakaszban lehetett javítani 

az alapszakasz eredményén, most erre nem lesz lehetőségünk, 
így ezentúl muszáj lesz minden meccsünkön pontot szerezni. 
EÉ: – Jelenleg a tabella negyedik helyén álltok, elégedettek vagytok 
ezzel az eredménnyel? 

– szeptember elején nagyjából ezt tűztük ki célként, hogy év 
végén, a karácsonyi időszakban jó lenne az első négy hely valame-
lyikén lenni, most pedig pont negyedikek vagyunk, így elégedettek 
lehetünk az eredménnyel. 
EÉ: – Hogy látod, mennyire sikerült összeszokni a csapatnak ez 
alatt a néhány hónap alatt? 

– Hét új érkezővel kezdtük, és a bajnokság közben csatlakozott 
hozzánk orban Blake. Ő sajnos szezon közben megsérült, és úgy 

tűnik, hogy eléggé elnyúlik majd a felépülése, így novemberben 
közös megegyezéssel távozott a DEAC-tól. Az új érkezők beil-
leszkedése könnyen ment, nincs panasz senkire. Az edzéseken 
nagyon jó a hangulat, szerintem a teljesítményünk is azt mutatja, 
hogy összeért a játékunk. Nyilván nálunk is vannak hullámvöl-
gyek, például a legutóbbi, erdélyi körút nem teljesen úgy sikerült, 
ahogyan azt elterveztük. 
EÉ: – A saját játékoddal eddig mennyire vagy elégedett? 

– szerintem a játékom képe jól néz ki, a gólok és a gólpasszok 
száma lehetne több, de összességében elégedett vagyok az eddigi 
teljesítményemmel. 

A várakozásnak megfelelően teljesítettek
A DEAC férfi jégkorongcsapata az Erste Liga alapszakaszában eddig tizenhét mérkőzést 
tudott lejátszani, kilenc győzelmükkel pedig a tabella negyedik helyén állnak. David 
Musial tanítványai nem csak csapatban remekelnek, a magyar válogatott szövetségi 

kapitánya három jégkorongozónk játékára is felfigyelt nemrégiben, a december 
közepén Katowicébe utazó keret tagja Hetényi Zoltán, Kiss Roland és Vokla Roland is. 

Roland még a lengyelországi utazás előtt adott interjút az Egyetemi 
Életnek: értékelte a csapat eddigi teljesítményét, és a válogatott 

is szóba került.  

SPORt
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EÉ: – Két csapattársaddal, Hetényi Zoltánnal és Kiss Rolanddal 
együtt válogatott meghívót kaptatok a nemzeti együttes következő 
felkészülési tornájára. Mennyire ért váratlanul a meghívó? Hogy 
néz majd ki a programotok a válogatottal? 

– A Ferencváros elleni mérkőzésünkön láttam, hogy a szö-
vetségi kapitány, sean simpson eljött megnézni a két csapatot. 
Azon a mérkőzésen jól ment a játék, gólt is lőttem, utána pedig 
a válogatott csapatvezetője írt, és elkérte a telefonszámomat, így 
már számítottam kicsit a meghívóra. Néhány nappal később jött 
is az üzenet, hogy benne vagyok a Katowicébe utazó keretben.  
December 16-án utazunk el Lengyelországba, előtte volt egy közös 
edzésünk a válogatottal, ahol átvettük a taktikai elemeket, valamint 

mintát vettek tőlünk a Covid-tesztek elvégzéséhez. A programunk 
valamelyest módosult, eredetileg december 18-án, pénteken a 
lettekkel, majd 19-én, szombaton a lengyelekkel játszottunk volna. 
A lettek azonban nem tudnak részt venni a tornán, mert közöttük 
többen pozitív koronavírus tesztet produkáltak. Így a lengyelekkel 
játszunk két meccset.   
EÉ: – Az Erste Liga menetrendje alapján úgy tűnik, hogy nem sok 
időtök lesz pihenni év végén, december 22-én is játszotok, majd 
rögtön 26-án és 27-én, valamint az új év első napján is jégre léptek. 
Az ünnepek alatt be tudtok iktatni valamennyi pihenőt ilyen sűrű 
program mellett? 

– Eddig úgy tűnik, hogy a december 23. és 24. szabadnap lesz, 
illetve 25-én csak délután lesz edzés, tehát kapunk két és fél nap 
szabadságot, ez elég lesz egy kis ünneplésre, bár nyilván a légiósok 
nem tudnak ennyi idő alatt hazamenni. 

 
Eredmények

Erste Liga, alapszakasz: 
MAC HKB Újbuda – DEAC 5:4 (2:1, 1:2, 1:1 - 1:0) 

– hosszabbítás után  
DEAC – FTC-Telekom 4:3 (0:2, 2:1, 1:0 - 1:0) 

– hosszabbítás után  
DEAC – Corona Brasov Wolves 3:4 (0:0, 2:1, 1:2 - 0:1) 

– hosszabbítás után 
DEAC – Gyergyói HK 4:1 (1:1, 2:0, 1:0) 

DEAC – sC Csíkszereda 6:3 (2:0, 2:1, 2:2) 
DEAC – MAC HKB Újbuda 1:5 (0:4, 0:0, 1:1) 

DEAC – uTE 8:1 (3:0, 2:1, 3:0) 
Dunaújvárosi Acélbikák – DEAC 3:5 (0:1, 2:1, 1:3) 

Titánok – DEAC 1:4 (1:0, 0:1, 0:3) 
uTE – DEAC 5:2 (1:1, 2:0, 2:1) 

DEAC – opten Vasas HC 1:5 (0:0, 1:3, 0:2) 
DEAC – Titánok 4:2 (1:0, 0:0, 3:2) 

FTC-Telekom – DEAC 3:4 (0:1, 2:1, 1:2) 
DEAC – Dunaújvárosi Acélbikák 3:1 (1:0, 0:1, 2:0) 
sport Club Csíkszereda – DEAC 2:5 (0:2, 1:1, 1:2) 

Gyergyói Hoki Klub – DEAC 4:2 (2:2, 0:0, 2:0) 
Corona Brasov Wolves – DEAC 4:1 (0:0, 3:1, 1:0)

Vona Lilla

SPORt
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Csak a DEAC!
Véget ért a 2020/21-es labdarúgósze-
zon őszi felvonása, amely a korona-
vírus-járvány miatt számos váratlan 
helyzetet teremtett. A pályán kívül 
tapasztalt nehézségek olykor csapata-
ink játékában is éreztették hatásukat, 
így talán egy kissé a várakozáson alul 
is teljesítettek futballistáink. Nézzük, 
mi minden történt az elmúlt négy 
hónapban: hogyan zárták a félévet 
egyetemistáink, kezdve az NB II-ben 
szereplő kirakatcsapatunkkal, majd 
folytatva a megyei premier ligában 
vitézkedő DEAC II. és DASE duóval.

Először szerepelhet profi osztályban a 
DEAC labdarúgó-szakosztálya, amely még 
a koronavírus-járvány első hullámának 
tetőzésekor vívta ki a jogosultságot a maga-
sabb osztályban való indulásra, egy csonka 
szezont követően. A hirtelen jött sikerre 
gyorsan kellett reagálnia a klub elöljáróinak, 
s mindössze néhány hetük maradt egy má-
sodosztályra is alkalmas csapatot kialakítani. 
Ennek érdekében változás történt a szakmai 
stáb összetételében, amelyet a felkészüléstől 
a Pro Licence diplomával rendelkező Balogh 
Pál irányított, s érkezett tizenegy új futballis-
ta is erősítés céljából. Az alapozás során sorra 
gyűjtötték a győzelmeket spitzmüllerék, 
javarészt harmadosztályú ellenfeleikkel 
szemben, ám a bajnokság főpróbájaként 
elrendelt, DVsC elleni házirangadón nagy-
arányú vereséget szenvedtek.

Talán ez is benne volt még a fejekben, 
mikor a szezonnyitó mérkőzésen, sorok-

sáron alulmaradtak 1-0-ra a mieink, s 
elindultak egy kisebb lejtőn, ami egészen az 
ötödik játéknapig tartott. Ekkor hazai pályán 
vetettek véget focistáink a Nyíregyháza 
szárnyalásának Nagy Krisztián remekbe 
szabott góljával, begyűjtve a történelminek 
számító első három pontot. Ezt követően 
szolnokon kapott ki a fekete-fehér osztag 
1-0 arányban, majd jött a bajnokság talán 
legnagyobb feltámadását hozó összecsapása 
a Győri ETo ellen. A Priskin Tamás fémje-
lezte kis-alföldiek már két góllal is vezettek 
a szünetben, ám fiaink nem adták fel, s 
lehengerlő játékkal a maguk javára fordí-
tották az összecsapást. Ekkor talán kevesen 
gondolták, hogy a következő sikerig nyolc 
meccset kell várni, s közben egy edzővál-
tás is történik. Balogh Pál helyét a DVsC 
korábbi ikonja, sándor Tamás vette át, aki 
a DEAC-színekben megvívott harmadik 
bajnokiján tudott diadalmaskodni először 
a szintén kiesés elől menekülő szentlőrinc 
ellen. A hazai 1-0 újra hitet adott Belényesi 
Csabáéknak, ám ez négy alkalommal is csak 
egy utolsó perces, egygólos vereségre volt 
elegendő. Majd a már tavaszról előrehozott 
összecsapáson újra örülhettek focistáink, 
hiszen a soroksár ellen újra győzni tudott a 
sándor-legénység. Ekkor szintén egy 1-0-s 
hazai sikert könyvelhettek el Nikitserék, 
akiknek már csak egy DVsC elleni városi 
derbi maradt így vissza a szezonból. Az 
évzáró sajnos nem túl sok örömöt tartoga-
tott újfent, hiszen már az első játékrészben 
kialakult a 4-1-es piros-fehér-siker, amely 
azt jelentette, hogy huszonegy játéknapot 
követően együttesünk a sereghajtó, huszadik 
helyen állomásozik tizenkét szerzett ponttal. 

Hátránya a már bennmaradást érő, tizen-
hetedik pozícióban tanyázó Kazincbarcika 
mögött tíz pont. A tavaszi pontvadászat 
várhatóan 2021. január 31-én rajtol, egyből 
egy kiesési rangadóval Dorogon, amelyre 
kérdés, hogy a téli átigazolási időszak után 
milyen összetételben utazik csapatunk. Min-
denképp pozitív a tény, hogy együttesünk 
továbbra is talpon van a Magyar Kupában az 
NB III-as Balatonfüred, valamint a szintén 
harmadosztályú Nagykanizsa legyőzését 
követően, így a legjobb 32 között újra meg-
mérkőzhet a városi rivális DVsC gárdájával 
még a szezonrajt előtt, január 27-én.

Nehéz félszezonon van túl a nyáron kissé 
átalakult, s egyben megfiatalított DEAC II. 
csapata is, a soraiban több, tavaly még a 
DEAC utánpótlásában szereplő futballista 
mutatkozott be, s vált alapemberré. A felnőtt 
futball közegének felvétele azonban nem 
megy egyik napról a másikra, ez látszik Ka-
tona László legénységének eredménysorán 
is. Tizennégy lejátszott találkozójukból, 
mivel a sereghajtó Hajdúböszörmény elleni 
összecsapás tavaszra lett halasztva, kettőt 
megnyertek Csák Zsolték, két döntetlen 
és tíz vereség mellett. Pontosítva, a Hajdú-
sámson és a Püspökladány elleni alsó házi 
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Az új székek már a helyükön vannak, és épül a lelátót fedő 
tetőszerkezet is a DEAC-pályán. A Debreceni Egyetem 
Dóczy József utcai sportkomplexumának felújításával az 
oktatás és a versenysport is új helyszíneket és jobb felté-
teleket kap. 

Egyre látványosabb a DEAC-pálya megújulása:  a lelátókon már 
elhelyezték a vadonatúj ülőhelyeket: az egyetemi futballcsapat 
mezének színével harmonizáló, fekete-fehér műanyagszékeket 
szereltek fel, a szurkolók biztonsága érdekében pedig a lelátók elé 
horganyzott acélkorlátokat építettek.

A DEAC-pálya a fejlesztés révén alkalmas lesz minden másod-
osztályú labdarúgó-mérkőzés megrendezésére. A mindkét oldalról 
fedett, összesen 1600-1700 nézőt befogadó lelátókon a futballmér-
kőzésekre látogató drukkerek kényelmesebben, komfortosabb 
körülmények között biztathatják majd az egyetemi csapatot. A 
beruházás keretében egy 24 m2-es, forgatható új eredményjelzőt 
kap a sporttelep egy interaktív LED-kivetítőfal formájában, ami 
nemcsak a mérkőzéseken, hanem az oktatásban és a szórakozta-
tásban is szerepet kap. 

A jövőben az esős napok sem akadályozzák majd a szurko-
lást. December elején kezdte meg a kivitelező a lelátók fölötti, 
acélszerkezetű tető építését, jelenleg a tartószerkezeteket szerelik 
a helyükre. A fejlesztés során vendégszektort is kialakítanak, 
amely szintén fedett lesz. Az íves   tetőszerkezet követni fogja az 
alatta lévő lelátó kialakítását. A tervek szerint a lelátók ponyva-
szerkezettel történő lefedését még ebben az évben befejezi a ki-
vitelező Társ-95. Kft. Ezután kezdődhet a műszaki átadás-átvétel. 

Fejlődő SportCampus

Folyamatban van a füves focipálya kapu mögötti területén egy 
futballspecifikus fitneszpark építése is, amit különleges, helyben 
öntött gumiburkolattal (EPDM) látnak el.

A lelátó és a pálya környékének korszerűsítése mellett hamarosan 
bővítik a sporttelep főépületét is annak érdekében, hogy a létesít-
ményt nagyobb létszámú oktatási tevékenységre lehessen használni, 
valamint újabb lelátókat alakíthassanak ki. Az új, több mint 1100 
négyzetméternyi hasznos alapterületű épületrészekbe a tantermek 
mellett irodákat, öltözőket, raktárhelyiségeket is terveztek.

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja kiemelte: a DEAC-
pályán zajló fejlesztés következő fázisaként sportCampussá alakul a 
Dóczy József utcai komplexum, a mindkét oldalról bővülő főépület 
kívül és belül különleges és egyedi lesz.

– A DEAC történelmi múltja, a szakosztályok élvonalbeli, vala-
mint egyéb sikerei is indokolják a fejlesztéseket. Nem mellékesen 
az egyetem számára a sport és a sporttudomány stratégiai fon-
tosságú területek, ez is egyedivé teszi az intézményt az országos 
felsőoktatási piacon. A DEAC létesítményei egy ideje megérettek 
a korszerűsítésre, a labdarúgópálya fejlesztését a focicsapatunk 
NBII-es szereplése kifejezetten indokolta is. szintet lép az egyetemi 
klub ezzel a beruházással, miközben az oktatási lehetőségek is újabb 
szegmenssel bővülnek – mondta a kancellár.

A jelenleg zajló átalakításokat az EMMI sport Államtitkárság által 
koordinált 235 millió forintos infrastrukturális támogatásból való-
sítják meg a Dóczy utcai sporttelepen. A műemlékjellegű lelátó és 
annak funkcionális bővítése a D2030 fejlesztési stratégia keretében 
bővülhet és újulhat meg. A beruházás várhatóan jövőre indulhat el.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – BZ

rangadókat egyaránt sikerrel vették fiatalja-
ink, valamint a Kaba és a testvércsapatnak 
számító DAsE ellen végeztek döntetlenre az 
ősz során a tanulságos további összecsapások 
mellett. A megszerzett nyolc pont az éppen 
benn maradó tizennegyedik helyre predesz-
tinálja fiataljainkat jobb gólkülönbségüknek 
köszönhetően a már kieső Hajdúhadházzal 
szemben. Ami a góllövést illeti, a mieink 
közül Katona Tamás bizonyult a legered-
ményesebbnek a maga négy találatával, őt 
követi Csák Zsolt, Barabás Zoltán és Molnár 
Márton három-három góllal. 

Megnyugtatóbb a helyzet a nyáron kisebb 
játékosmozgást mutató DAsE háza táján, 

ahol tizennyolc pont szerepel a gárda neve 
mellett tizennégy lejátszott összecsapást 
követően. A nyolcadik helyen állomásozó 
csapatunk Kaba elleni derbije, sok más ta-
lálkozóhoz hasonlóan a ligából, a tavasszal 
kerül megrendezésre a mieink pályavá-
lasztásával. Ezt leszámítva öt győzelmet, 
három döntetlent és hat vereséget tudhat 
magáénak a kisebbik egyetemista alakulat, 
amely a szezon elején két „nagyhalat” is 
elkapott a Derecske és a Nyíradony gárdá-
jának személyében, majd ezt követően még 
a Hajdúböszörménynek, a Hajdúsámson-
nak és a Hajdúhadháznak látta el a baját 
a Vámospércs, Püspökladány és DEAC II. 

elleni döntetlenek mellett. A házi góllövő 
listát sina Taghipour és Hegedűs Györk ve-
zetik holtversenyben hat találattal az ötgólos 
Győri róbert előtt. 

A megyei pontvadászat várhatóan 2021. 
február 21-én indul újra, mikor a DEAC 
II. Hajdúnánásra látogat majd, míg a DAsE 
a Derecske alakulatát látja majd vendégül. 
A mérkőzések alakulásáról természetesen 
a következő esztendőben is beszámolunk 
majd Önöknek. 

Addig is, meghitt ünnepeket és sikerek-
ben gazdag boldog új évet kívánunk! Csak 
a DEAC!

K.M
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